

Gestionnaire en formation professionnelle /
Gestionnaire de projets culturels et innovation
pédagogique à dimension internationale

Vocational Training Manager / Cultural Project
Management & Instructional Innovation with an
International Scope

 lizzet.barthel@gmail.com

 Artiste : www.lizbarthel.com

 Portfolio : <https://urls.fr/bDdjbn>

 Classe 5 Driver License/ Permis B

 Multilingue : ES (natif), EN (Fluent), FR (bilingue)

Immigration : Francophone Community, Qualified Workers, Express Entry

Objectifs professionnels (Fr)

Forte de plus de 20 ans d'expérience en gestion de projets culturels, management et coordination administrative, j'ai consolidé depuis 8 ans une expertise reconnue en formation professionnelle, ingénierie pédagogique et accompagnement des transitions. Je vise des projets à dimension internationale, intégrant des approches créatives et artistiques. Mon parcours a forgé ma résilience et ma créativité, que je mets aujourd'hui au service de l'innovation, de l'impact humain et de l'attractivité des programmes.

Professional Aims (En)

With over 20 years of experience in cultural project management, leadership, and administrative coordination, and 8 years of solid expertise in vocational training, instructional design, and workforce transition support, I aim to lead projects with an international scope, integrating creative and artistic approaches. My journey has built my resilience and creativity, which I now channel into driving innovation, human impact, and program excellence

Expérience Professionnelle

06/2023 – 01/2024 --INSUP, Nouvelle-Aquitaine, France
Coordinatrice de Formation Régionale -

***Organisation :** Association à but non lucratif spécialisée dans l'éducation sociale, culturelle et professionnelle, opérant sur 9 sites et membre d'un réseau européen de formation.

Responsabilités clés et réalisations :

- Gestion et coordination d'une équipe multisites de 25 formateurs et 3 assistants pédagogiques, assurant performance élevée et atteinte de 85 % des objectifs.
- Planification, supervision et contrôle de toutes les activités de formation, incluant le recrutement, la planification et la livraison des programmes personnalisés.
- Conception et mise en œuvre de stratégies de gestion du changement et de plans de communication interne pour améliorer l'efficacité des équipes et résoudre les problématiques récurrentes.
- Développement et animation de modules de formation pour le développement professionnel et la confiance en soi, notamment pour les femmes préparant des qualifications de conductrices de poids lourds.
- Mise en place et suivi du protocole de contrôle qualité Qualiopi (7 critères, 32 indicateurs) pour assurer la conformité aux standards nationaux.
- Supervision des employés PLIE (Plan Local pour l'Insertion et l'Emploi), soutenant l'intégration professionnelle des personnes rencontrant des difficultés d'accès à l'emploi.
- Représentation institutionnelle, promotion des programmes, prospection et développement de partenariats durables avec les parties prenantes externes.

21/06/2021 – 12/12/2022 – AFPA, France
Formatrice – Projet Pré-Insertion Jeunesse

***Organisation :** AFPA (Agence nationale pour la formation professionnelle des adultes, créée en 1949) propose des formations professionnelles dans toute la France avec 126 centres et 900 programmes, au service des collectivités, entreprises et institutions publiques.

Responsabilités clés et réalisations

- Conception et animation d'Escape Games et ateliers collaboratifs pour découvrir les plateformes techniques et les formations industrielles (~200 participants, partenaires et futurs stagiaires).
- Facilitation des ateliers intensif de 3 mois en réfrigération, préparant les participants à l'emploi grâce à des programmes financés par le gouvernement français dans le cadre du Plan d'Investissement des Compétences (PIC).
- Animation des ateliers "Projet Déclic" pour jeunes auprès de Bordeaux Métropole Missions Locales (10 sites) et EPIDE (service public de l'intégration sociale et professionnelle des jeunes
- Développement et suivi d'un réseau de prescripteurs et partenaires, avec compte rendu mensuel sur le nombre de candidats, la qualité de service et les performances des programmes.
- Atteinte de 77 % des objectifs de résultats en termes d'engagement et de réussite des participants.

06/2023 – 01/2024 | INSUP, Nouvelle-Aquitaine, France
Regional Instruction Lead Coordinator -

***Organization:** Nonprofit organization providing social, cultural, and professional education across 9 sites; part of a European training network.

Key Responsibilities & Achievements:

- Managed and coordinated a multi-site team of 25 trainers and 3 education assistants, ensuring high performance and 85% objective achievement.
- Planned, supervised, and controlled all training operations, including recruitment, scheduling, and delivery of customized instructional programs.
- Designed and implemented change management strategies and internal communication plans to improve team efficiency, address recurring challenges, and resolve complaints.
- Developed and facilitated training modules for professional skill development and self-confidence for women pursuing heavy-duty truck operator qualifications.
- Implemented and monitored Qualiopi quality assurance protocol (7 criteria, 32 indicators) to ensure compliance with national training standards.
- Supervised PLIE employees (Local Integration and Employment Plan) supporting professional integration of individuals facing employment barriers.
- Represented the organization publicly, promoted programs, prospected for new partnerships, and maintained long-term relationships with external stakeholders.

21/06/2021 – 12/06/2022 – AFPA, France
Trainer – Pre-Insertion Youth Project

***Organization:** AFPA (French National Agency for Adult Vocational Training, est. 1949) provides vocational education and training across France with 126 centers and 900 programs, serving regional authorities, companies, and public institutions.

Key Responsibilities & Achievements

- Designed and facilitated Escape Games and collaborative workshops to introduce technical platforms and industry training courses to partners, prospective trainees, and stakeholders at the Bègles site (~200 participants).
- Facilitated a 3-month intensive refrigeration specialist workshops funded by the French government under the Skills Investment Plan (PIC) to prepare participants for employment.
- Delivered "Déclic Project" workshops for youth at Bordeaux Metropole Local Missions (10 sites, public youth integration services) and EPIDE (Public Defense Administration for Youth Integration).
- Maintained and developed a network of prescribers and partners, providing monthly reporting on candidate volumes, service quality, and program performance.
- Achieved 77% target results in participant engagement and project outcomes.

Expérience Professionnelle

07/2019 – 12/2020- CCI Bordeaux Lac-France Référente Classe Prépa-Apprentissage –

**Organisation* : La CCI Bordeaux forme étudiants, employés et chercheurs d’emploi sur 3 campus et 5 secteurs clés : restauration - hôtellerie, vente et commerce, assurance et banque, marketing-communication, et numérique & technologies digitales..

Responsabilités clés et réalisations

- Coordination complète du projet pédagogique Classe Prépa-Apprentissage sur 18 mois, analyse des besoins des jeunes via la méthode ADVP (Activation du Développement Vocationnel et Personnel), adaptation des parcours et supervision de 5 groupes (50 jeunes déscolarisés, Mineurs non accompagnés, PSH) dont 1 groupe d’apprentis.
- Pilotage du comité pédagogique (psychologue, coordinateurs pédagogiques, formateur de stage, assistant administratif) pour le suivi et l’évaluation des modules.
- Conception et animation de 6 modules de formation sur mesure et ateliers interactifs : connaissance de soi, développement personnel, projet professionnel, techniques de recherche d’emploi, FLE (méthode Suggestopédie), mathématiques et recherche de stage.
- Création de supports pédagogiques innovants, incluant jeux sérieux, projets collaboratifs et exercices FLE basés sur la Suggestopédie et l’intelligence collective.
- Accompagnement individualisé et guidance professionnelle, intégrant la méthodologie ADVP pour l’évaluation des besoins, le coaching personnalisé et le suivi des progrès.
- Résultats : 100 % d’atteinte des objectifs pour les modules FLE / 70 % de réussite pour le projet CCI sur 18 mois.

2013 – 2020 - - Association L’Asafal, Bordeaux, France Présidente & Responsable Financière et Administrative (Bénévolat)

Organisation : Association culturelle promouvant les cultures afrodescendantes et les échanges entre l’Amérique latine, l’Afrique et Bordeaux, centrée sur le rôle sociétal des femmes.

Responsabilités clés et réalisations :

- Développement et pilotage du projet associatif culturel, conception et production du festival “Femme, raconte-moi” pour la Journée de la Femme.
 - Conception et réalisation de documentaires et vidéos pour valoriser la culture et l’éducation.
 - Développement de projets socio-éducatifs avec centres sociaux, écoles et institutions culturelles.(Expositions, échanges culturels, ateliers théâtre, arts plastiques et danse)
- Conception et organisation de projets d’échange Nord-Sud pour le partage pédagogique et culturel.
- Management d’équipe de 15 bénévoles et d’artistes invités, coordination des missions et suivi des activités.
 - Rédaction de demandes de subventions et suivi des financements.
 - Gestion administrative et financière : comptes annuels, statistiques, compte rendu, suivi budgétaire et conformité.

2015 – 2018 | – INAE, Nouvelle-Aquitaine, France Assistante Exécutive de Formation

- Contribution au Plan d’Investissement des Compétences (PIC) pour l’économie sociale et solidaire.
- Suivi des statistiques, indicateurs de performance et compte rendu financier (~500 k€), analyse et bilans.
- Référencement et coordination avec les entreprises et OPCO pour la formation professionnelle.

2002 – 2013 | – Les Petits Débrouillards Nouvelle-Aquitaine, France Comptable Régionale

- Gestion comptable et administrative d’une association régionale (~460 k€, 11 personnes, 110 formateurs).
- Suivi budgétaire, paie, compte rendu, indicateurs de performance et conformité réglementaire.
- Coordination et organisation d’événements régionaux et nationaux, développement de partenariats institutionnels

Professional Experience

07/2019 – 12/2020 - CCI Bordeaux Lac - France Pre-Apprenticeship Class Lead

**Organization:* CCI Bordeaux trains students, employees, and jobseekers across 3 campuses in 5 key sectors: hotel accommodation & catering, sales & commerce, banking & insurance, marketing & communication, and digital & technology.

Key Responsibilities & Achievements

Full coordination of the Classe Prépa-Apprentissage educational project over 18 months, including needs assessment of young learners through the ADVP approach (Activation of Vocational and Personal Development), customized learning paths, and supervision of 5 groups (50 out-of-school youth, unaccompanied minors, youth with disabilities), including 1 group of apprentices.

- Led the pedagogical committee (psychologist, academic coordinators, internship trainer, and administrative assistant) to monitor and evaluate training modules.

- Designed and delivered 6 tailored training modules and interactive workshops: self-awareness, personal development, career planning, job search techniques, French as a Foreign Language (Suggestopedia method), mathematics, and internship preparation.

- Developed innovative teaching materials, including serious games, collaborative projects, and FLE exercises based on Suggestopedia and collective intelligence.

- Provided individualized guidance and professional coaching, integrating the ADVP methodology for needs assessment, personalized support, and progress tracking.

- Results: 100% achievement of FLE objectives / 70% overall success rate for the CCI project over 18 months.

2013 – 2020 – L’Asafal Association. Bordeaux, France President & Financial and Administrative (Volunteer)

Organization: Cultural association promoting Afro-descendant cultures and exchanges between Latin America, Africa, and Bordeaux, with a focus on the societal role of women.

Key Responsibilities & Achievements:

- Led and managed the cultural association project, including the design and production of the “Femme, raconte-moi” festival for International Women’s Day.
- Designed and produced documentaries and videos to highlight cultural and educational initiatives.
- Developed socio-educational projects in collaboration with social centers, schools, and cultural institutions. (Art expositions, Cultural exchanges, theater, visual art, and dancing workshops)
- Organized and coordinated North-South exchange projects for pedagogical and cultural knowledge sharing.
- Managed volunteer teams and invited artists, coordinating tasks and project activities.
- Prepared grant applications and monitored project funding.
- Oversaw administrative and financial management: annual accounts, KPI tracking, budget monitoring, and compliance.

2015 – 2018 | – INAE, Nouvelle-Aquitaine, France Executive Training Assistant

- Contributed to the Skills Investment Plan (PIC) for the social and solidarity economy sector.
- Monitored performance KPIs and financial reporting (budget~€500k), including analysis and balance sheets.
- Coordinated and liaised with companies and OPCOs to support professional training initiatives.

2002 – 2013 | – Les Petits Débrouillards Nouvelle-Aquitaine, France Regional Accountant

- Managed regional accounting and administration (budget ~€460k, 11 staff, 110 trainers).
- Oversaw budgeting, payroll, KPI reporting, and regulatory compliance.
- Coordinated and organized regional and national events, while developing institutional partnerships.

Autres Expérience Professionnelles

02/2024 – Aujourd’hui | Consultante Indépendante en Formation & Coaching/ Portfolio : <https://lc.cx/nTINis>

Conception et animation de programmes de coaching professionnel, formation et développement personnel pour particuliers et organisations :

• **04/2025 | APEC (5 cadres supérieurs, 7h) –**

Enseignement et coaching sur des stratégies intelligentes de gestion du temps, aidant les participants à analyser, tester et optimiser l’utilisation du temps pour un meilleur équilibre vie professionnelle / vie personnelle. (100 % résultats)

• **Depuis 09/2024 – | Maison de Quartier du Tauzin (5 participants, 2h/mois)**

Conception et animation d’ateliers sur la communication interculturelle et l’utilisation des outils numériques pour seniors. (80 % résultats)

• **08/2024 | CCI Dordogne (2 x 16 participants, 14h)**

Développement de méthodes pédagogiques interactives pour étudiants et formateurs dans le cadre d’une campagne de sensibilisation au harcèlement scolaire. (85 % résultats)

• **04/2024 | City Pro Training Center (5 participants, 14h)**

Formation en français professionnel pour stagiaires du secteur bâtiment/construction.(100 % résultats)

• **Depuis 04/2024 – Aujourd’hui | Accompagnement individuel (18 clients,~ 3,5h~35h)**

Accompagnement personnalisé holistique, soutenant les clients confrontés au burnout, au manque d’autonomie, au harcèlement, à l’échec académique et à la transition professionnelle, avec outils personnalisés et suivi certifié. (88 % résultats)

2020 | Formatrice FLE – Parcours de 3 mois “Nouveaux arrivants”, projet(Habilitation du Service Public)

• Accompagnement linguistique et socio-professionnel de publics migrants et réfugiés.

• Conception de parcours intensifs de français langue étrangère adaptés aux besoins d’intégration.

Other Professional Experiences

02/2024 – Present | Freelance Training & Coaching Consultant/ Portfolio: <https://lc.cx/nTINis>

Delivery of professional coaching, training, and personal development programs for individuals and organizations:

• **04/2025 | APEC (5 senior managers, 7h)**

Taught and coached smart **time management strategies**, helping participants research, analyze, test, and optimize their use of time for better work-life balance. (100% results)

• **Since 09/2024 - | Maison de Quartier du Tauzin (5 participants, 2h/month)**

Designed and delivered **intercultural communication and digital literacy workshops for seniors**. (80% results)

• **08/2024 | CCI Dordogne (2 x 16 participants, 14h)**

Developed **interactive teaching methods** for students and trainers in a school awareness campaign on bullying. (85% results)

• **04/2024 | City Pro Training Center (5 participants, 14h)**

French as a Working Language trainer for trainees in the building/construction field. (100% results)

• **Since 04/2024 – Present | Personal Coaching (18 clients, ~3.5h~35h)**

Delivered **holistic personal development coaching**, supporting clients facing burnout, lack of autonomy, bullying, academic failure, and career transition projects, using personalized tools and certified guidance. (88% results)

2020 | French as a Foreign Language Trainer – 3-month program “Newcomers”, HSP Project (Public Service Accreditation)

• Supported linguistic and socio-professional integration for migrants and refugees.

• Designed intensive FLE learning paths tailored to integration needs.

Compétences principales

Compétences techniques

- **Langues** : Espagnol (natif), Français, Anglais (bilingue), Italien (débutant)
- **Digital**: Microsoft Office Suite (Word, Excel, PowerPoint, Outlook, Teams, Microsoft 365), LMS Moodle, Articulate Rise 360, Canva, Genially, Wix, WordPress, applications collaboratives, CRM
- **Gestion de projet** : Planification, suivi, indicateurs de performance, budgets, compte rendu, Coordination multi-acteurs, gestion de projets multiculturels
- **Management et Formation** : Leadership, fédération d’équipes, délégation, conception pédagogique, animation de formations présentielles et apprentissage hybride et multimodal

Compétences comportementales

- Sens des responsabilités et engagement professionnel
- Résolution de problèmes et sens de l’initiative
- Communication efficace et non-violente
- Observation, écoute active et empathie

Qualités personnelles

- Adaptabilité, curiosité et ouverture d’esprit
- Appréciation des défis et engagement
- Attention aux détails, créativité et pensée innovante

Bénévolat

2023 au présent | Membre du Conseil d’Administration – Parcours Formations, Bordeaux, spécialiste du handicap

• Participation à la gouvernance stratégique du centre de formation, avec conseils sur le développement pédagogique et l’amélioration opérationnelle.

2022-au présent | Collectif Voix de Femmes-

• Arc de femmes issues de pays et peuples esclavagée/colonisés réunissent pour rendre hommage aux ancêtres et honorer la mémoire

2003- 2006 | Co-fondatrice & Coordinatrice bénévole – Festival “Dansons sur les Quais”, Bordeaux

• Conception, organisation et gestion administrative, logistique et artistique d’un événement grand public estival, animation des ateliers de danse pour les participants visant à animer la ville pendant les périodes creuses

Main Skills

- Dynamisme et enthousiasme communicatif

Hard Skills:

- **Languages**: Spanish (native), French, English (bilingual), Italian (beginner)
- **Digital**: Microsoft Office Suite (Word, Excel, PowerPoint, Outlook, Teams, Zoom, Microsoft 365), LMS Moodle, Articulate Rise 360, Canva, Genially, Wix, WordPress, collaborative apps, CRM
- **Project Management**: Planning, monitoring, KPI, budgets, reporting,
- Multicultural project management, multi-stakeholder coordination
- **Management & Training**: Leadership, team building, delegation,
- Instructional design, face-to-face and blended learning facilitation

Soft Skills:

- Accountability and professional commitment
- Problem-solving skills and initiative
- Effective and non-violent communication
- Observation, active listening, empathy

Qualities :

- Attention to detail, creativity, and innovative thinking
- Adaptability, curiosity, and open-mindedness
- Enjoys challenges and commitment to projects, energetic and engaging

Volunteering

2023 – Present | Board Member – Parcours Formations, Bordeaux, Specialist in Disability

• Participation in the strategic governance of the training center, providing advice on pedagogical development and operational improvement.

2022 – Present | Voix des Femmes Collective

• Women from countries and peoples affected by slavery/colonization come together to honor ancestors and preserve their memory.

2003 – 2006 | Co-founder & Volunteer Coordinator – “Dansons sur les Quais” Festival, Bordeaux

• Design, organization, and management of the administrative, logistical, and artistic aspects of a summer public event; facilitation of dance workshops for participants to animate the city during slow periods.

Formation et Certifications

2024 – 2025 | **Master en Gestion de Projet** (Titre Professionnel Bac+5) ECEMA, Lyon, France

- Programme en ligne d’un an sur le management des ressources humaines, la conduite de transformations, la planification détaillée de projets et l’accompagnement des équipes.

2019 | **Formateur Professionnel pour Adultes (FPA)** – Pessac, France

- Formation sur la conception et l’animation de parcours de formation, l’ingénierie pédagogique et l’accompagnement des apprenants à la réalisation de projets professionnels.

2012 – 2010 | **Diplôme BTS – Technicien Supérieur en Comptabilité et Gestion** – Gustave Eiffel, Bordeaux, France (Option : Éducation professionnelle)

- Formation pratique en comptabilité, gestion et organisation appliquée au secteur professionnel.

2006 – 2008 | **Baccalauréat Professionnel en Comptabilité** – Greta de Bordeaux

- Diplôme de fin de secondaire avec spécialisation professionnelle, obtenu en surmontant des défis personnels (mère isolée).

- Expérience qui a nourri mon engagement futur pour l’inclusion et le soutien pédagogique.

2001 | **Assistante de Direction** – AFEPT, Bordeaux, France

- Formation professionnelle à l’orientation, à l’inclusion et à l’accompagnement des personnes en difficulté.

1990 – 1995 | **Master2 (MEEF) – Enseignement, Éducation et Formation, spécialité Langue Anglais** – Institut Supérieur Pédagogique Langues Étrangères, La Havane, Cuba

- Diplôme comparabilité Master 2 validé par ENIC-NARIC (équivalence internationale)

- Connexes** : 3 ans de psychologie générale et de l’enfant, langue et civilisation espagnoles

- Méthodologie et pédagogie de l’enseignement intégral de la langue anglaise. Conception et animation de cours de langue, accompagnement des apprenants, méthodologies actives avec la Suggestopedie

Certifications :

2023 | – **Management de la formation** -Formation opérationnelle intensive de 3 mois - EVOCIME, Bordeaux, France

- Programme pratique et immersif pour préparer les participants à l’emploi via un apprentissage opérationnel intensif.

2022 | **Innovation en Ingénierie Pédagogique** avec Design Thinking et classe virtuelle – Cap Métiers, Pessac

2021 | **Coach Certifiée ICS** – Implicit Career Research – Effervescence Consulting, Bordeaux (Certifiée directement par Steve Miller, fondateur de la méthodologie canadienne)

1996 – 1997 | **DSEF/DFA** – Diplôme de Français Langue Étrangère et Professionnel – Université Michel de Montaigne, Bordeaux

Education & Certification

2024 – 2025 | **Master’s Degree in Project Management** (Vocational Diploma – Bac+5) – ECEMA, Lyon, France

- One-year online program on human resources management, leading transformations, detailed project planning, and team support.

2019 | **Professional Trainer for Adults (FPA)** – Pessac, France

- Training on designing and delivering learning programs, instructional engineering, and guiding learners in the completion of professional projects.

2010 – 2012 | **Postgraduate Diploma – Advanced Technician in Accounting and Management** – Gustave Eiffel, Bordeaux, France

- Option: Vocational Education

- Practical training in accounting, management, and organizational practices applied to the professional sector.

2006 – 2008 | **Vocational High School Diploma in Accounting** – Lycée Gustave Eiffel, Bordeaux, France

- High School Diploma with Vocational Specialization, obtained while overcoming personal challenges as a single mother.

- Experience that shaped my future commitment to inclusion and educational support.

2001 | **Executive Assistant** – AFEPT, Bordeaux, France

- Professional training in career guidance, inclusion, and support for individuals facing social or employment barriers.

- Personally benefited from the program before becoming a facilitator.

1990 – 1995 | **Master’s Degree (MEEF) – Teaching, Education and Training, English Language Specialization** – Higher Pedagogical Institute for Foreign Languages (ISPLE), Havana, Cuba

- Degree equivalency: Master’s level, **validated by ENIC-NARIC** (international recognition)

- Related studies: 3-year courses in General and Child Psychology, Spanish Language and Civilization

- Methodology and pedagogy: comprehensive English language teaching; course design and delivery, learner support, active teaching methodologies including Suggestopedia

Certifications:

2023 | **POEC – Education Management** – 3-month intensive programme. EVOCIME, Bordeaux, France

2022 | **Innovate in Pedagogical Engineering with Design Thinking & Virtual Class** Cap Métiers, Pessac, France

2021 | **ICS Certified Coach** – Implicit Career Research – Effervescence Consulting, Bordeaux, France (Certified directly by Steve Miller, founder of the Canadian ICS methodology)

1996 – 1997 | **DSEF/DFA** – Graduate Diploma in French Language & Professional Education – Michel de Montaigne University, Bordeaux, France

Projets Créatifs et Contributions Artistiques

2014 –| **Artiste Peintre Professionnelle** –Bordeaux-Paris (www.lizbarthel.com)

- Peintre professionnel, exposant et vendant régulièrement ses œuvres

2021 – **Poétesse et contributrice littéraire- Bordeaux** (www.lizbarthel.com)

- Participation régulière à des scènes ouvertes, ateliers d’écriture, projets collaboratifs et performances.

1995 – 2013 | **Danseuse professionnelle, chorégraphe et professeure de danse. France**

- Plus de 1 500 élèves formés en 18 ans (stages, ateliers, festivals et structures culturelle, conception, pédagogie et animation artistiques ; 70% résultats.
- Activité interrompue pour raisons de santé (AVP), mais expérience et expertise toujours mobilisées dans mes projets artistiques actuels

Creative Projects & Artistic Contributions |

2014 – Present | **Professional Painter – Bordeaux / Paris**

- Professional painter, regularly exhibiting and selling artworks

2021 – Present | **Poet and Literary Contributor – Bordeaux**

- Regular participation in open mic events, writing workshops, collaborative projects, and performances

1995 – 2013 | **Professional Dancer, Choreographer & Dance Instructor - France**

- Trained over 1,500 students in 18 years (workshops, festivals, cultural organizations; artistic design, teaching, and performance) 70% results
- Activity paused due to health reasons (AVP), but skills and experience continue to inform current artistic projects

References on demand